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Organy statutowe Opolskiej Okręgowej Izby  
Inżynierów Budownictwa: 
- Okręgowy Zjazd 
- Okręgowa Rada 
- Okręgowa Komisja Rewizyjna 
- Okręgowa Komisja Kwalifikacyjna 
- Okręgowy Sąd Dyscyplinarny 
- Okręgowi Rzecznicy Odpowiedzialności Zawodowej 
 

1. Skład Okręgowej Rady OPL OIIB  
Dariusz Bajno – przewodniczący  
Grażyna Karpińska – zastępca przewodniczącego  
Robert Respondek – zastępca przewodniczącego  
Wiesław Baran – skarbnik  
Halina Kaniak – sekretarz 
Zbigniew Pastuszka – członek Prezydium Okręgowej Rady 
Agnieszka Tabaka – członek Prezydium Okręgowej Rady 
Członkowie: Grzegorz Bernacki, Rafał Chlipała, Roland Gór-
ski, Michał Kolarz, Janusz Kurzyca, Barbara Lesik, Jerzy Sylwe-
strzak, Jolanta Warczok, Elżbieta Wołowiec, Jagoda Zmarz 
 

2. Skład Okręgowej Komisji Rewizyjnej OPL OIIB  
Rafał Porada – przewodniczący  
Waldemar Piszczek – zastępca przewodniczącego  
Teresa Sobel - Wiej – sekretarz  
Członkowie: Tomasz Ceglarz, Ewa Sięka-Karbowicz 
 

 
3. Skład Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej OPL OIIB  
Adam Rak – przewodniczący  
Wiktor Abramek – zastępca przewodniczącego  
Piotr Rybczyński – zastępca przewodniczącego 
Elżbieta Daszkiewicz - sekretarz  
Członkowie: Ireneusz Koksa, Andrzej Marynowicz, Henryk 
Milewski, Henryk Nowak, Marian Pindera, Mariusz Pustelnik, 
Zbigniew Rogalski 
 

4. Skład Okręgowego Sądu Dyscyplinarnego OPL OIIB  
Andrzej Duda – przewodniczący 
Bogusław Barłóg – zastępca przewodniczącego  
Joanna Kurnatowska – sekretarz 
Członkowie: Piotr Jasiński, Marcin Jodłowski, Jowita Komo-
rek, Stanisław Loster, Eugeniusz Nolepa, Wojciech Otto, 
Krzysztof Panek  
 
 
Biuro OPL OIIB – pokój 49, III piętro, tel.: 77 4413898, fax: 77 4413899,  
Kierownik biura: Jan Broniewicz –  opl@piib.org.pl 
Sekretariat: Małgorzata Godyń – g.godyn@opl.piib.org.pl 
Szkolenia: Małgorzata Nowak – m.nowak@opl.piib.org.pl 
Obsługa OSD, kasa: Anna Rostalska – a.rostalska@opl.piib.org.pl 
Obsługa OROZ, OKR: Renata Kicuła – r.kicula@opl.piib.org.pl 
Uprawnienia budowlane: Irena Rojewska – okk@opl.piib.org.pl 

 
Redakcja: Renata Kicuła, Maria Szylska 

 
5. Okręgowi Rzecznicy Odpowiedzialności Zawodowej 
OPL OIIB  
Mieczysław Molencki – rzecznik – koordynator 
Rzecznicy: Piotr Bajno, Andrzej Horak, Stanisław Kurnatow-
ski, Ireneusz Smal 

 
6. Komisje opiniodawczo-doradcze przy Okręgowej  
Radzie OPL OIIB: 
6.1 Komisja Ustawicznego Doskonalenia Zawodowego  
Robert Respondek – przewodniczący 
Justyna Kubów – sekretarz 
Członkowie: Rafał Chlipała, Roman Foltys, Mateusz Król, Ma-
riusz Kupina 

 
6.2 Komisja Prawno-Regulaminowa  
Grażyna Karpińska – przewodnicząca  
Jolanta Warczok – zastępca przewodniczącej 
Barbara Lesik – sekretarz 
Członkowie: Grzegorz Bernacki, Teresa Martynowicz, Jerzy 
Sylwestrzak 

 
7. Forum Młodych Inżynierów – Zespół Koordynujący  
Agnieszka Tabaka - przewodnicząca  
Tomasz Wachowiak – zastępca przewodniczącej 
Anna Waloszek – sekretarz 
Członkowie: Dominik Rak, Robert Respondek, Adam Tabaka 

 
 

 
 
 

 

 

Biuro OPL OIIB 
czynne 

od poniedziałku do piątku 
w godz. 7:30 do 15:00 

 
 

Okręgowa Komisja Kwalifikacyjna 
czynna 

od wtorku do czwartku 
w godz. 8:00 do 15:00 

 
 

Dyżury Okręgowego  
Rzecznika Odpowiedzialności Zawodowej 

każdy pierwszy poniedziałek miesiąca 
w godz. 14:00 do 16:00 

mailto:opl@piib.org.pl
mailto:g.godyn@opl.piib.org.pl
mailto:m.nowak@opl.piib.org.pl
mailto:a.rostalska@opl.piib.org.pl
mailto:r.kicula@opl.piib.org.pl
mailto:okk@opl.piib.org.pl
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Kalendarium ostatnich wydarzeń   
 

20.04.2022 
I Posiedzenie Okręgowej Rady OPL OIIB w VI kadencji  
w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie liczebności Prezydium 
Okręgowej Rady OPL OIIB; 

⎯ wybory do Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały o powołaniu komisji opiniodawczo-
doradczych przy Okręgowej Radzie OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały o ustaleniu liczebności komisji 
opiniodawczo-doradczych przy Okręgowej Radzie OPL 
OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości 
ryczałtów dla członków organów OPL OIIB,   wysokości 
diety za udział w posiedzeniach organów OPL OIIB oraz 
godzinowej stawki wynagrodzenia za pracę członków 
OPL OIIB rzecz Izby. 

20.04.2022 
I Posiedzenie Okręgowego Sądu Dyscyplinarnego OPL OIIB 
w VI kadencji w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ wybór zastępcy przewodniczącego oraz sekretarza; 

⎯ omówienie zasad pracy; 

⎯ wstępne szkolenie w zakresie uprawnień, kompetencji  
i procedur postępowania. 

21.04.2022 
I Posiedzenie Okręgowych Rzeczników Odpowiedzialności 
Zawodowej OPL OIIB w VI kadencji w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ zapoznanie rzeczników z zadaniami oraz trybami 
prowadzenia postępowań wyjaśniających; 

⎯ wstępne przeszkolenie przez mecenasa Piotra Klima; 

⎯ podział nowych spraw. 

25.04.2022 
I Posiedzenie Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej  OPL OIIB 
w VI kadencji w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie liczebności Prezydium 
Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej OPL OIIB; 

⎯ wybór Prezydium Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej 
OPL OIIB; 

⎯ wybór przewodniczących zespołów specjalistycznych; 

⎯ informacja w sprawie przygotowań do wiosennej sesji 
egzaminacyjnej na uprawnienia budowlane. 

27.04.2022 
I Posiedzenie Okręgowej Komisji Rewizyjnej OPL OIIB  
w VI kadencji w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ wybór zastępcy przewodniczącego oraz sekretarza 
Okręgowej Komisji Rewizyjnej. 

 

17.05.2022 
I Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB w VI 
kadencji w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ powołanie składów orzekających; 

⎯ organizacja pracy Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB; 

⎯ plan działań na najbliższy okres; 

⎯ informacja bieżąca o działalności organów statutowych. 

07.06.2022 

Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podsumowanie działań w ostatnim okresie; 

⎯ informacja z realizacji budżetu za okres I-V 2022 r. w tym 

m. in. podjęcie uchwał w sprawie dofinansowania do 

konferencji/szkoleń/studiów i innych przedsięwzięć, 

podjęcie uchwały w sprawie zorganizowania wyjazdu 

technicznego Czarnków-Szczecin-Świnoujście. 

21.06.2022 
Posiedzenie Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia uchwał 
Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie powołania 
przewodniczących Komisji opiniodawczo-doradczych 
przy Okręgowej Radzie OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie powołania członków 
Komisji opiniodawczo-doradczych przy Okręgowej 
Radzie OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie wyboru Rzecznika Zaufania 
OPL OIIB; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie powołania Komisji 
Konkursowej w przedmiocie rozstrzygania Konkursu 
„Inżynier roku” w VI kadencji (2022-2026) oraz  zmiany 
treści Regulaminu Konkursu „Inżynier Roku” w Opolskiej 
Okręgowej Izbie Inżynierów Budownictwa w Opolu. 

28.06.2022 
Posiedzenie Okręgowego Sądu Dyscyplinarnego OPL OIIB  
w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ omówienie spraw na wokandzie. 

11.07.2022 
I Posiedzenie Komisji Prawno-Regulaminowej przy 
Okręgowej Radzie OPL OIIB w VI kadencji w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ ukonstytuowanie Komisji – wybór sekretarza oraz 
zastepcę przewodniczącej; 
 

                       2/2022 

[Zacytuj źródło tutaj.] 
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⎯ omównienie spraw organizacyjnych; 

⎯ zapoznanie się z dokumentami prac komisji  
w poprzedniej kadencji. 

19.07.2022 
Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ informacja z realizacji budżetu za okres I-VI 2022 r.  
w tym m. in.: podjęcie uchwał w sprawie 
dofinansowania do konferencji/szkoleń/studiów  
i innych przedsięwzięć, podjęcie uchwały w sprawie 
ubezpieczenia członków organów i komisji Opolskiej   
Okręgowej Izby Inżynierów Budownictwa w Opolu; 

⎯ podsumowanie szkoleń I półrocza 2022 r. oraz plan 
szkoleń na II półrocze 2022 r.; 

⎯ plan działań na najbliższy okres: I posiedzenie 
szkoleniowe FMI, spotkanie szkoleniowo-informacyjne 
w powiecie głubczyckim, Dzień Otwarty Inżyniera 
Budownictwa, Jubileusz XX-lecia OPL OIIB; 

⎯ informacja bieżąca przewodniczących organów. 

21.07.2022 
I Posiedzenie Komisji Ustawicznego Doskonalenia 
Zawodowego przy Okręgowej Radzie OPL OIIB w VI 
kadencji w trybie zdalnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ omówienie działania Komisji Ustawicznego 
Doskonalenia Zawodowego;  

⎯ wybór sekretarza;  

⎯ omówienie sposobów komunikacji członków komisji, 
formy posiedzeń komisji;  

⎯ przedstawienie i omówienie regulaminu organizacji  
i rozliczania szkoleń ze stowarzyszeniami naukowo-
technicznymi oraz regulaminu zasad indywidualnego 
doskonalenia zawodowego członków OPL OIIB;  

⎯ przedstawienie sposobu usprawnienia rozpatrywania 
wniosków o dofinansowanie;  

⎯ przedstawienie planu szkoleń na I i II półrocze 2022 
roku. 
 

23.08.2022 

Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ informacja z realizacji budżetu za okres I-VII 2022 r.  
w tym mi. in: podjęcie uchwały w sprawie rozliczenia 
wyjazdu technicznego Czarnków-Szczecin-Świnoujście, 
podjęcie uchwały w sprawie dofinansowania dla członka 
OPL OIIB do kosztów studiów podyplomowych, podjęcie 
uchwały w sprawie sfinansowania wyjazdu techniczne-
go do Rydzyny „Innowacyjne technologie w realizacji  
w infrastrukturze komunikacyjnej”, podjęcie uchwały  
w sprawie dofinansowania szkolenia organizowanego 
przez PZITS Opole; 
 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie zmiany treści Regulaminu 
przyznawania pomocy finansowej członkom OPL OIB; 

⎯ plan działań na najbliższy okres: V Międzynarodowa 
Konferencja ECCE 2022 „ENVIRONMENTAL 
CHALLENGES IN CIVIL ENGINEERING”, spotkanie 
szkoleniowo-informacyjne w powiecie nyskim; 

⎯ modernizacja sieci informatycznej w Biurze OPL OIIB. 

08.09.2022 
Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ informacja z realizacji budżetu za okres I-VIII 2022 r.  
w tym m. in.: podjęcie uchwały w sprawie rozliczenia 
wyjazdu technicznego do Rydzyny, podjęcie  uchwały  
w sprawie rozliczenia posiedzenia szkoleniowego FMI; 

⎯ projekty regulaminów zasad dofinansowania 
indywidulanego doskonalenia zawodowego oraz ws. 
organizacji i rozliczania szkoleń z funduszu OPL OIIB 
członków OPL OIIB, projekt załącznika do uchwały OR 
OPL OIIB z dnia 20.04.2022 r. w sprawie powołania 
komisji opiniodawczo-doradczych. 

12.09.2022 
Posiedzenie Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej  OPL OIIB  
w trybie stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podsumowanie i wnioski ze szkolenia organizowanego 
przez Krajową Komisję Kwalifikacyjną PIIB w dniach  
08-10.09.2022 r.; 

⎯ harmonogram  przygotowań do 40. sesji egzaminacyjnej 
na uprawnienia budowlane. 

20.09.2022 
Posiedzenie Okręgowej Rady OPL OIIB w trybie 
stacjonarnym 
Program posiedzenia obejmował następujące zagadnienia: 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia uchwał 
Prezydium Okręgowej Rady OPL OIIB; 

⎯ informacja o bieżącej działalności Izby, podsumowanie 
działalności za ostatni okres w tym m. in.: 
podsumowanie wyjazdu technicznego Czarnków-
Szczecin-Świnoujście, podsumowanie wyjazdu 
technicznego do Rydzyny, informacja z I posiedzenia 
szkoleniowego FMI OPL OIIB, informacja z XX-lecia 
Wielkopolskiej OIIB; 

⎯ informacja Przewodniczącej Składu Orzekającego  
o wpisie na listę członków, wznowieniach członkostwa, 
zawieszeniach w prawach członków, skreśleniach z listy 
członków OPL OIIB; 

⎯  informacja o realizacji budżetu OPL OIIB za okres I-VIII 
2022; 

⎯ podjęcie uchwały w sprawie przyznania dofinansowania   
do V Międzynarodowej Konferencji ECCE 2022; 

⎯ plan działań na najbliższy okres. 

                       2/2022 

[Zacytuj źródło tutaj.] 
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Wymagania będą coraz większe 
Z nowo wybranym przewodniczącym Okręgowej Rady Opolskiej Okręgowej Izby Inżynierów 

Budownictwa, dr. hab. inż. Dariuszem Bajno, rozmawia Maria Szylska 
 

- Patrząc na listę Pana zajęć za-
wodowych można stwierdzić, że 
nie należy Pan do ludzi, którzy się 
nudzą i dysponują nadmiarem 
wolnego czasu. Skąd więc decy-
zja, by podjąć się kolejnego wy-
zwania – przewodniczenia Radzie 
Okręgowej Opolskiej OIIB? 
- To nie była łatwa decyzja i nie 
została podjęta pochopnie. Od-
byłem liczne rozmowy z kole-
gami, którzy widzieli we mnie 
kandydata na przyszłego przewodniczącego i zaproponowali 
mi kandydowanie w wyborach. Wcześniej, przez trzy kaden-
cje pracowałem w komisji kwalifikacyjnej, najpierw jako czło-
nek, a następnie zastępca przewodniczącego. Tam zdobyłem 
sporą wiedzę o pracy rady, poziomie wiedzy kandydatów 
ubiegających się o uprawnienia, miałem swoje przemyślenia, 
co trzeba usprawnić, co poprawić, o co warto walczyć. To 
sprawiło, że zdecydowałem się spróbować swoich sił w wy-
borach. No i udało się, za co dziękuję wszystkim delegatom 
Zjazdu. Oczywiście, mam świadomość, że początki nie będą 
łatwe, bo dochodzi nowy zakres obowiązków, nowe kon-
takty, nowe sprawy i związane z tym wyzwania. Liczę się  
z drobnymi potknięciami, ale też z każdym dniem nabieram 
doświadczenia. Obecnie szerzej wchodzę w nowe środowi-
sko, zwłaszcza to na szczeblu Rady Krajowej, nawiązuję kon-
takty. Myślę, że po kilku spotkaniach poznamy się lepiej co 
pozwoli na zacieśnienie współpracy z innymi izbami. Chciał-
bym powalczyć o niektóre zapisy w prawie budowlanym, 
żeby były bardziej czytelne i przyjazne nam, inżynierom. Ja-
sność przepisów pozwoliłaby na pewniejsze poruszanie się 
naszym członkom w procesie budowlanym, bez konieczności 
ważenia każdego słowa, które często bywa niewłaściwie wy-
korzystywane przeciwko nam w sprawach spornych, w tym 
np. w salach sądowych. Praktykujący inżynier powinien wy-
raźnie odczuwać to, że prawo budowlane „stoi” również za 
nim i nie składa się wyłącznie z pakietu obowiązków. 
- Da się te rozliczne zajęcia zawodowe pogodzić z nowymi ob-
owiązkami? 
- Gdybym w to nie wierzył to nie podjąłbym się tej funkcji. 
Uważam się za osobę w miarę zorganizowaną i jednocześnie 
odpowiedzialną. Zawsze staram się doprowadzać do końco-
wego rozwiązania problemów, mając na uwadze dobro  
i rangę polskiego inżyniera. A jednocześnie skupioną na kon-
kretach, na tym jak rozwiązać dany problem. Na rozdzieranie 
włosa na czworo i czcze dywagacje po prostu szkoda czasu. 
- Opolska Izba należy do najmniejszych w kraju – 2700 człon-
ków, podczas, gdy mazowiecka ma ich ponad 17 tysięcy. Jak 
jesteśmy postrzegani? 
- Bardzo przyzwoicie, bo rzecz przecież nie w liczebności na-
leży upatrywać siłę i wartość ludzi oraz instytucji.  

Pod względem szkoleń on-line zajmujemy ósme miejsce 
wśród 16 izb. W mojej ocenie jest ono bardzo wysokie. Je-
steśmy reprezentowani w Radzie Krajowej PIIB oraz w jej ko-
misjach merytorycznych. Nasi eksperci z dziedziny budow-
nictwa są zapraszani do współpracy i rozwiązywania proble-
mów technicznych a także formalno-prawnych na terenie ca-
łej Polski. Ponadto, wypowiedzi i cenne uwagi naszych człon-
ków dotyczące zmian legislacyjnych są zauważalne, przede 
wszystkim te dotyczące prawa budowlanego, zawsze były 
odnotowywane i oceniane jako trafne i warte uwzględnie-
nia. W ciągu tylko ostatnich czterech lat zorganizowaliśmy 
około 1700 szkoleń on-line, 645 retransmisji i 47 szkoleń sta-
cjonarnych, które za każdym razem gromadziły głównie 
przed ekranami monitorów po kilkuset odbiorców, co świad-
czy o ich poziomie i trafnym doborze tematów. Byliśmy też 
organizatorami wielu wyjazdów studyjnych dla kolegów z ca-
łej Polski. Mogliśmy im pokazać np. rozbudowę Elektrowni 
Opole na kilku etapach jej realizacji. Wspomnę też, że Izba 
jest współorganizatorem, wraz Politechniką Opolską i opol-
skim oddziałem PZITB, cyklu międzynarodowych konferencji  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                       2/2022 

[Zacytuj źródło tutaj.] 

Dr hab. inż. Dariusz Bajno jest absolwentem Wydziału Bu-

downictwa Politechniki Opolskiej, doktorat obronił na Poli-

technice Gdańskiej, habilitację na Uniwersytecie Technolo-

giczno – Przyrodniczym w Bydgoszczy. Obecnie jest profe-

sorem Politechniki Bydgoskiej na stanowisku badawczo – 

dydaktycznym. Jest rzeczoznawcą budowlanym, rzeczo-

znawcą Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego w za-

kresie opieki nad zabytkami w dziedzinie architektura i bu-

downictwo (konstrukcje budowlane i inżynierskie oraz pro-

cesy fizykalne w obiektach zabytkowych). Zajmuje się 

orzecznictwem technicznym w budownictwie oraz projek-

towaniem konstrukcji budowlanych. Autor 90 publikacji 

krajowych i zagranicznych, 3 monografii (czwarta na fini-

szu), 745 ekspertyz i opinii. Zapytany o największą satysfak-

cję zawodową, odpowiada: - Najwięcej pracy zawodowej 

poświęcam zabytkom. I mam satysfakcję, gdy uda się je 

uratować, a większości przypadków tak się dzieje. Praca 

przy takich obiektach jest niezwykle ekscytująca, można się 

w niej sprawdzić, bo nie ma gotowych rozwiązań, ani stan-

dardów, każdy zabytek wymaga indywidualnego podejścia. 

W całej Polsce mam zlecenia, czy to od ministra kultury, czy 

od wojewódzkich konserwatorów zabytków. Jest tego na-

prawdę spora lista, w tym m.in.: krakowskie Sukiennice, 

krakowska synagoga Izaaka i klasztor karmelitanek,  

w Opolu – Muzeum Śląska Opolskiego, mury obronne od 

2012 roku, Zamek Górny, część ratusza, kilka kamienic,  

w Wierzbniku i Prószkowie– kościół, zamek w Niemodlinie, 

zabytkowy kompleks poszpitalny w Gorzowie Wielkopol-

skim, młyn Szancera w Tarnowie, zamek joannitów w Słoń-

sku, wieża bramna w Zbąszyniu i jeszcze wiele innych.
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ECCE pod nazwą „Zagadnienia inżynierii środowiska w bu-
downictwie”. Przyjeżdżają na nie specjaliści, naukowcy oraz 
praktycy z całego świata – od Stanów Zjednoczonych po 
Nową Zelandię. W tym roku będzie to 5 edycja konferencji.  
- Wokół jakich zagadnień będzie się koncentrować działal-
ność Izby? 
- Przede wszystkim stawiam na odbudowę etyki zawodowej 
i wzmocnienie rangi polskiego inżyniera wykonującego za-
wód zaufania publicznego. Niestety, obecnie polski inżynier 
nie jest w społeczeństwie postrzegany tak, jak na to zasłu-
guje, a przecież to od naszej wiedzy i umiejętności zależy ży-
cie i bezpieczeństwo wielu ludzi, nie mówiąc o kwestiach 
strat majątkowych. Dlatego też uważam, że powinien się 
zmienić sposób dokumentowania praktyk zawodowych osób 
starających się o uprawnienia budowlane, ponieważ w ostat-
nich latach spora liczba młodych inżynierów wykazuje się 
bardzo niskim stopniem przygotowania do pełnienia samo-
dzielnej funkcji projektanta, kierownika budowy, czy też in-
spektora nadzoru inwestorskiego, przedstawiając jednocze-
śnie wymagane dokumenty potwierdzające odbycie praktyki 
zawodowej. Zazwyczaj są to osoby nieświadome później-
szych konsekwencji, które mogą być wynikiem niewłaściwie 
podejmowanych decyzji. Uważam, że zdobywanie wiedzy  
i regularne dokształcanie się poprzez system szkoleń organi-
zowanych m.in. przez PIIB powinno być obowiązkiem każ-
dego członka Izby przez całe życie zawodowe. Będę więc sta-
wiał na kontynuację szkoleń, organizację wyjazdów techni-
cznych pozwalających na utrwalanie dotychczas nabytej wie- 

-dzy, a także poznawanie nowych materiałów i technologii  
w szeroko pojętym budownictwie. Tak, jak to już powiedzia-
łem, widziałbym tu rolę, a nawet siłę Izby w domaganiu się 
wprowadzania rozsądnych zmian w prawie budowlanym, jak 
również w zakresie opiniowania i weryfikowania przez Izbę 
kandydatów na biegłych sądowych. Zależy nam przecież, by 
biegły przedstawił w sądzie sprawę w sposób rzeczowy i neu-
tralny, a sędzia ferujący wyrok, miał pełen ogląd i zrozumia-
łość sytuacji. Postaram się utworzyć przy Izbie punkt konsul-
tacyjny dla inżynierów, jak i osób niezwiązanych z budownic-
twem, w którym dyżurować będą specjaliści wszystkich 
branż, fachowcy i gdzie będzie można znaleźć odpowiedzi, 
przedyskutować nurtujące problemy, w celu profilaktycz-
nego eliminowania błędów i ich konsekwencji. Jest to bardzo 
ważne zwłaszcza dla młodych inżynierów, którym jeszcze 
brakuje doświadczenia. Chciałbym ich dystansować od po-
dejmowania złych decyzji. Bez późniejszego angażowania 
sądu i rzecznika odpowiedzialności zawodowej. Wymagania 
społeczne wobec nas, inżynierów, będą rosły. Trzeba być na 
to przygotowanym. Chciałbym, by w świadomości naszych 
członków utrwaliło się przekonanie, że Izba to koleżeńska 
pomoc, a nie tylko pobór składek członkowskich.  
Ponadto, również poczyniłem starania o wznowienie cyklu 
porad technicznych w Polskim Radiu Opole, gdzie członko-
wie Izby mogliby na antenie doradzać osobom szukającym  
i borykającym się z problemami związanymi ze swoim miesz-
kaniem, domem, itp.  
 
 

XXI Okręgowy Zjazd OPL OIIB. Kadencja z covidem w tle  
 

9. kwietnia 2022 roku obradował w Prószkowie pod Opolem 
XXI Okręgowy Zjazd Sprawozdawczo-Wyborczy Opolskiej 
Okręgowej Izby Inżynierów Budownictwa. 99 delegatów, 
spośród 107 wybranych, udzieliło absolutorium organom 
statutowym Izby oraz wybrało nowe władze – m.in. 5 
delegatów na zjazd krajowy, radę okręgową izby, komisje 
kwalifikacyjną i rewizyjną, sąd dyscyplinarny, rzecznika 
odpowiedzialności zawodowej. W związku z upływającą 
kadencją dotychczasowego przewodniczącego, odbyły się 
wybory nowego przewodniczącego, którym został Dariusz 
Bajno. Adam Rak, podsumowując mijającą kadencję 
przypomniał, że upływała ona w trudnych miesiącach 
naznaczonych pandemią COVID-19, co mocno ograniczyło 
bezpośrednie formy kontaktów, przenosząc je w sferę 
kontaktów on-line. W ten sposób odbyło się m.in. około 100 
szkoleń i ich retransmisji. Adam Rak mówiąc o kondycji zawo- 

-du inżyniera budownictwa podkreślał, iż jest to zawód 
zaufania publicznego, mówił o potrzebie współdziałania 
samorządu zawodowego z administracją rządową  
i samorządową  oraz organizacjami społeczno-
gospodarczymi, a także o konieczności systematycznego 
podnoszenia kwalifikacji zawodowych przez inżynierów 
budownictwa. Zjazd wybrał nowe władze statutowe (ich 
nazwiska na stronie 2 Newsletera), a także delegatów na 
zjazd krajowy. Zostali nimi: Wiktor Abramek, Dariusz Bajno, 
Mieczysław Molencki, Henryk Nowak i Adam Rak.  

Na XXI Okręgowym Zjeździe Sprawozdawczo-Wyborczym 
Opolskiej Okręgowej Izby Inzynierów Budownictwa zostały 
również wręczone przez wiceprezesa PIIB – Andrzeja 
Pawłowskiego, Złote i Srebrne Odznaki Honorowe Polskiej 
Izby Inżynierów Budownictwa. 
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Uprawnienia budowlane dla inżynierów siedmiu specjalności 
 

Maria Szylska  
 

Pierwszego lipca 2022 roku w auli Wydziału Budownictwa  
i Architektury Politechniki Opolskiej 54 osoby (spośród 71 
uprawnionych) odebrały uprawnienia budowlane. W ten 
sposób podsumowana została XXXIX sesja egzaminacyjna. 
W tym roku – jak informował dr hab. inż. Adam Rak, 
przewodniczący Okręgowej Komisji Kwalifikacyjnej – do 
egzaminu pisemnego dopuszczonych zostało 114 osób –  
w tym 79 to osoby nowe, 35 to powtarzający egzamin. OKK 
przygotowała 17 rodzajów testów pisemnych. Ostatecznie 
do egzaminu pisemnego przystąpiły 92 osoby, pozytywny 
wynik uzyskało 75 osób, co stanowi 81,52 proc. W drugim 
etapie do egzaminu ustnego przystąpiło 89 osób, a 71 go 
zdało (stanowi to 79,78 proc.). Ogólna zdawalność w tej sesji 
egzaminacyjnej wyniosła więc 80,66 proc. Wśród 71 osób, 
najwięcej, bo 35 uzyskało uprawnienia w specjalności 
konstrukcyjno-budowlanej, 9 w specjalności elektrycznej,  
3 osoby w specjalności telekomunikacyjnej, po dwie  
w specjalności hydrotechnicznej i mostowej, 14 w sanitarnej 
i 6 w drogowej. Najlepiej zdał egzamin na uprawnienia 
Sylwester Wałach, z Opola, absolwent sprzed trzech lat 
Politechniki Opolskiej. 
Po złożeniu uroczystego ślubowania 54 osoby odebrały 
zaświadczenia  o uzyskaniu uprawnień, a także listy 
gratulacyjne podpisane przez Andrzeja Bułę, marszałka 
województwa opolskiego. 
- Działalność inżynierska jest sztuką a zawód inżyniera 
zawodem zaufania publicznego. Dbałość o wzrost autorytetu 
zawodu powinna cechować pracę inżyniera i jego 
wystąpienia publiczne – przypomniał zapisy kodeksu etyki 
Adam Rak zwracając się do zebranych. 
Głos zabrał także dr hab. inż. Dariusz Bajno, nowo wybrany 
przewodniczący Opolskiej Okręgowej Izby Inżynierów 
Budownictwa. Mówił o działalności Izby – jej programach 
szkoleniowych, pomocy prawnej. Apelował, by  
w rozwiązywaniu trudnych kwestii, jakich nie brakuje na 
budowach, nie kierować się intuicją, a zwracać o pomoc do 
specjalistów, którzy współpracują z Izbą. Zapowiedział także 
dalszą współpracę ze środowiskiem naukowym, 
szkolnictwem zawodowym wyższym i średnim. Przypomniał, 
że uzyskanie uprawnień to nie tylko możliwość samodzielne- 

 

-go prowadzenia inwestycji, ale także ogromna 
odpowiedzialność. W trakcie spotkania odbyło się także 
uroczyste podsumowanie konkursu o nagrodę im. prof. 
Oswalda Matei.  

Jest on organizowany wspólnie przez Opolski Oddział 
Polskiego Związku Inżynierów i Techników Budownictwa 
oraz OPL OIIB. Konkurs adresowany jest do absolwentów 
Wydziału Budownictwa i Architektury Politechniki Opolskiej, 
promuje najlepsze prace dyplomowe w dyscyplinie inżynierii 
lądowej oraz ich twórców na początku drogi zawodowej.  
W tym roku komisji konkursowej przewodniczył dr hab. inż. 
Zbigniew Perkowski. W kategorii prac magisterskich jury nie 
przyznało pierwszej nagrody, drugą zaś otrzymała mgr inż. 
Paulina Kornek za „Projekt nowego układu komunikacyjnego 
wraz ze skrzyżowaniem typu rondo w dzielnicy Sławice  
w Opolu”. Promotorem pracy był dr inż. Marcin Tatara. 
Trzecie miejsce uzyskała praca mgr inż. Soni Wątorek 
„Analiza posadowienia budynku wysokiego na 
fundamentach pośrednich”. Promotor dr inż. Elżbieta 
Kokocińska-Pakiet. W kategorii prac inżynierskich I miejsce 
uzyskał inż. Bartłomiej Tschöpe za pracę „Inwentaryzacja 
konstrukcji obiektu inżynierskiego o konstrukcji stalowej”. 
Promotor dr inż. Wiesław Baran.  
Drugie miejsce otrzymała praca dyplomowa inż. Darii 
Ilkiewicz zatytułowana „Beton architektoniczny  
w prefabrykowanych elementach ściennych, elewacyjnych 
oraz małej architektury”. Promotorką pracy była dr hab. 
Elżbieta Janowska-Renkas, prof. PO.  
Trzecie miejsce przypadło inż. Rafałowi Środzie za pracę 
„Projekt hangaru o konstrukcji stalowej”. Promotorem pracy 
dyplomowej był dr inż. Wiesław Baran.  
 
Laureaci otrzymali pamiątkowe statuetki i dyplomy. A także 
plecaki z oprzyrządowaniem przydatnym do pracy na 
budowach, ufundowane przez firmę Betard. 
 
Uroczyste spotkanie zakończył wykład prof. Stanisława 
Sławomira Niciei na temat polskiej myśli inżynierskiej na 
kresach oraz powojennym Śląsku. 
 

                       2/2022 

[Zacytuj źródło tutaj.] 
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Laureaci Konkursu o nagrodę imienia 
Profesora Oswalda Matei o sobie: 
 

Bartłomiej Tschöpe: „Pochodzę  
z małej miejscowości Kozielno, 
znajdującej się w gminie Paczków. 
Ukończyłem studia I stopnia na 
Politechnice Opolskiej, a obecnie 
poszerzam swoją wiedzę  
w zawodzie na studiach II stopnia na 
Politechnice Poznańskiej. Pracuję 
jako konstruktor w polsko-
norweskiej firmie produkującej hale 
namiotowe o konstrukcji 

aluminiowo-stalowej, których realizacje można już spotkać 
na czterech kontynentach.  Wyznaję zasadę: "Niemożliwe 
nie istnieje". 
 

Daria Ilkiewicz: „Już w trakcie 
studiów inżynierskich rozpoczęłam 
swoją pracę w zawodzie w firmie 
Betard, zajmującej się produkcją 
żelbetowych elementów 
prefabrykowanych dla różnych 
typów budownictwa. Obecnie 
kontynuuję naukę na drugim stopniu 
w trybie niestacjonarnym, a na co 
dzień pracuję w dziale Laboratorium 
i Kontroli Jakości. Zajmuję się 
kontrolą produkcji prefabrykatów 
zarówno w trakcie ich wykonywania jak i powykonawczo, 
sprawdzając jakość oraz poprawność z projektem. Odkąd 
rozpoczęłam pracę, do grona moich zainteresowań dołączyła 
technologia betonu, a w szczególności beton 
architektoniczny i szerokie możliwości jego zastosowania.” 
 

Rafał Środa: „Nazywam się Rafał 
Środa, mam 25 lat, pochodzę  
z wioski obok Wielunia. Tytuł 
inżyniera uzyskałem w marcu 2021 r. 
na Wydziale Budownictwa  
i Architektury Politechniki Opolskiej. 
Aktualnie pracuję na stanowisku 
inżyniera budowy w centralnej 
Polsce. Pasjonuję się rozwojem 
technologicznym w budownictwie 

kubaturowym, w wolnych chwilach lubię czytać książki, 
czasopisma z branży budowlanej oraz literaturę na temat 
rozwoju osobistego. Motto życiowe: "Niczego w życiu nie 
należy się bać, należy to tylko zrozumieć" Maria Skłodowska 
Curie.” 

 
Paulina Kornek: „Nazywam się 
Paulina Kornek. Jestem 
absolwentką Politechniki 
Opolskiej. Ukończyłam studia 
magisterskie na kierunku 
budownictwo o specjalności 
drogowej.  
Moje zainteresowanie tematyką 

 
drogową zaczęło się już w trakcie studiów. Tematyka zajęć 
bywała trudna, jednak dzięki osiągniętej wiedzy, nie boję się 
wyzwań w pracy, a nawet chętnie podejmuję się tematów 
skomplikowanych. Możliwość rozwijania pasji dała mi praca 
w Pracowni Projektowej MOSTOPOL.  
Nie mogłam wybrać innego miejsca na realizację moich 
zainteresowań. To co w pracy tworzę na „papierze” zostaje 
przekute w realne dzieło, z którego codziennie korzystają 
tysiące osób. Praca wiąże się często ze stresem i presją, 
jednak satysfakcja z osiągnięć pozwala mi brnąć dalej do 
przodu, tym samym motywuje do dalszych działań.” 
 

Sonia Wątorek: „O swojej ścieżce 
zawodowej zadecydowałam już  
w gimnazjum. To właśnie wtedy, 
udało mi się znaleźć wymarzone 
technikum budowlane w Opolu, 
przy ulicy Hallera. Z racji dojazdów 
i natłoku nauki, w technikum nie 
było łatwo, ale sumiennie 
dążyłam do wyznaczonego sobie 
celu.  
Od samego początku tej drogi, 
moim celem było zdobycie 
uprawnień budowlanych oraz 
możliwość pełnienia samodzielnych funkcji technicznych  
w budownictwie. Po ukończeniu technikum, oczywistym 
więc stało się udanie się na studia pierwszego i drugiego 
stopnia. W trakcie studiów udało mi się również zdobyć 
pierwsze doświadczenie w biurze projektowym. Jednak po 
ukończeniu studiów postanowiłam rozwijać swoją karierę na 
Śląsku. Obecnie pracuję w Katowicach na stanowisku 
inżyniera budowy, po stronie generalnego wykonawcy. 
Nadzorujemy budowę aż trzech bloków mieszkalnych, wraz  
z drogą dojazdową. Gdy tylko zdobędę potrzebną praktykę  
i doświadczenie, będę się stała o wymarzone uprawnienia 
budowlane.” 
 

 
Konkurs o nagrodę imienia 
Profesora Oswalda Matei 
organizowany przez Opolski Oddział 
Polskiego Związku Inżynierów i 
Techników Budownictwa oraz 
Opolską Okręgową Izbę Inżynierów 
Budownictwa organizowany jest dla 
uczczenia pamięci Profesora 
Oswalda Matei, wybitnego 
naukowca i inżyniera, wielkiego 
przyjaciela młodzieży  
i współtwórcy Politechniki 
Opolskiej. 

Nagroda przyznawana jest za wyróżniające się prace 
dyplomowe, które obroniono na Wydziale Budownictwa  
i Architektury Politechniki Opolskiej na kierunku studiów 
Budownictwo w dwóch kategoriach: 
 

• prace inżynierskie na studiach pierwszego stopnia, 
• prace magisterskie na studiach drugiego stopnia. 
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Zawsze zależało mi na samodzielności 

Z mgr. inż. Sylwestrem Wałachem, który najlepiej zdał egzamin na uprawnienia w specjalności 

konstrukcyjnej, rozmawia Maria Szylska 
 

- Gratuluję udanego 
egzaminu. Jak długo się Pan 
do niego przygotowywał? 
- Wszystko odbywało się z 
marszu. Z pierwszymi testami 
pisemnymi zmierzyłem się 
lecąc samolotem do domu, na 
wigilię. Przygotowanie się do 
egzaminu ustnego zajęło mi 
około tygodnia. 
- Zdolny z Pana człowiek. 
Może dlatego, że ciągle ma 
Pan kontakt z uczelnią, nauką, 
procesem dydaktycznym? 
- To na pewno trochę ułatwia zdobywanie wiedzy. Studia co 
prawda skończyłem przed trzema laty na Wydziale 
Budownictwa i Architektury Politechniki Opolskiej, ale 
jestem doktorantem prof. Seweryna Kokota, u którego piszę 
pracę o wpływie stropów żelbetowych na katastrofy 
postępujące. Mam nadzieję, że w ciągu najbliższych dwóch 
lat się obronię. Z teorią więc – można powiedzieć – jestem 
na bieżąco. Trudniej o praktykę. Tę zdobywałem właściwie 
od 16 roku życia, u wujka murarza, poza tym starałem się  
często bywać na budowach, pracowałem też jako asystent 
projektanta w prywatnej firmie. 
- Mając tego rodzaju doświadczenia może Pan 
podpowiedzieć, o jakie elementy powinny zostać 
wzbogacone studia budowlane, by lepiej przygotować 
przyszłych absolwentów do pracy zawodowej. 
- Studia nieźle przygotowują do pracy projektowej, brakuje 
natomiast praktyk na budowach. 
 

To się później odbija czkawką, gdy świeżo upieczony 
absolwent zaczyna pracę w terenie i trafia na przykład  
w środek inwestycji. Nie wspomnę już o odpowiedzialności, 
jaka towarzyszy w pracy po zdobyciu uprawnień do 
samodzielnego prowadzenia budów. Sam stres 
egzaminacyjny jest niczym w porównaniu do ryzyka, jakie się 
na co dzień podejmuje. Dotyczy ono przecież zdrowia i życia 
ludzi, nieraz substancji o milionowej wartości. 
- Skoro bliższa jest Panu kariera naukowa, to po co te 
uprawnienia? 
- Traktuję je jako kolejny szczebel w moim rozwoju 
zawodowym. Zawsze chciałem wykonywać wolny zawód. 
Uprawnienia taką możliwość mi stwarzają. Może  
w przyszłości pomyślę o założeniu własnej firmy. 
- Co Panu daje największą satysfakcję? 
- Życie rodzinne. Moja córeczka Lilianna skończyła roczek. 
Obserwowanie jej rozwoju to niesamowite przeżycie. 
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Od czystego powietrza po ciepłe mieszkanie 

Z Aleksandrą Drescher, prezesem Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Opolu, rozmawia Maria Szylska 
 

- Pani Prezes, gdyby się u Państwa zjawił przeciętny obywatel 
z prośbą, by podpowiedzieć mu, co może zrobić, żeby obniżyć 
rachunki za media, to mógłby liczyć na Państwa pomoc? 
- Na to pytanie nie ma jednoznacznej odpowiedzi, bo 
przecież kryzys energetyczny i opałowy nie dotyczy tylko 
Polski. Z podobną sytuacją boryka się większość Europy. 
Natomiast z całym przekonaniem mogę stwierdzić, że 
programy, które realizujemy mają w pierwszej kolejności 
doprowadzić do poprawy stanu naszego środowiska, a przy 
okazji także wpłynąć na stan naszych portfeli. 
Poza tym niezależnie od realizowanych programów, Fundusz 
ma podpisane porozumienia z gminami w województwie 
opolskim, na podstawie których prowadzone są w urzędach 
Punkty Informacyjno-Konsultacyjne dotyczące programu 
Czyste Powietrze. Tam można zasięgnąć opinii oraz uzyskać 
informacje  na temat proekologicznych i oszczędnościowych 
zachowań, możliwości skorzystania z dofinansowania do 
wymiany źródeł ciepła w ramach realizowanych przez 
WFOŚiGW w Opolu programów, jak również złożyć wniosek 
o dofinansowanie dla takiej inwestycji. Dodatkowo  osoby 
zajmujące się w gminach obsługą tych punktów są 
przeszkolone przez naszych pracowników, a większość z nich 
jest również energetykami gminnymi, stąd dysponują wiedzą 
i całym katalogiem podpowiedzi na temat tego, co zrobić, by 
rachunki za media były niższe oraz jak efektywnie spalać 
paliwa i być ekologicznym. 
- Państwa sztandarowym programem jest od kilku lat „Czyste 
powietrze”, dedykowany właścicielem domów 
jednorodzinnych. Czy nadal cieszy się on powodzeniem? 
- Owszem, to nasz sztandarowy program. Dotąd złożonych 
zostało 14,5 tysiąca wniosków na kwotę 247 mln złotych. Na 
taką sumę mamy podpisane umowy. Wiadomo natomiast, 
że wypłat jest trochę mniej, bo termin realizacji projektów 
wynosi 32 miesiące. Proponowane rozwiązania – tu ich 
katalog jest zamknięty – dotyczą przejścia na gaz, pelet, 
fotowoltaikę, pompę ciepła, ogrzewanie elektryczne czy 
systemowe, wymianę stolarki okiennej i drzwiowej, 
termomodernizację. 
Program został w połowie lipca tego roku rozszerzony  
o „Czyste powietrze plus”. Rozszerzony, bo skierowany 
głównie do rodzin uboższych. Pojawiła się w nim możliwość 
prefinansowania czyli zaliczkowania 50 proc. przewidzianej 
dotacji jeszcze przed rozpoczęciem  zadania. Polega to na 
tym, że beneficjent znajduje sobie wykonawcę wymiany 
źródła ciepła, podpisuje z nim umowę, a pieniądze wpływają 
bezpośrednio na konto wykonawcy. Jest to więc jeden 
bonus. Kolejny, to zwiększona – w porównaniu do 
realizowanego równolegle „Czystego powietrza” - o 10 tys. 
zł dotacja, czyli w zależności od progu dochodowego jest to 
od 30 do 79 tys. złotych. 
 

- Nowym programem jest 
za to „Ciepłe mieszkanie”. 
Jakim cieszy się 
zainteresowaniem i na 
czym polega? 
- Ten program wszedł  
w lipcu bieżącego roku, 
adresowany jest do 
właścicieli lokali w domach 
wielorodzinnych. Każdy  
z tych lokali musi mieć 
indywidualne źródło ciepła. 
Beneficjentem 
bezpośrednim programu 
jest gmina, a beneficjentem 
końcowym właściciel mieszkania. Ponieważ do końca 
czerwca tego roku byliśmy zobligowani do udzielenia 
informacji do Centralnej Bazy Emisyjności Budynków na 
temat tego, czym palimy, to gminy dysponują takimi danymi 
i mają możliwość weryfikacji złożonych informacji. Gmina 
zbiera, bądź określa szacunkowo liczbę zainteresowanych 
beneficjentów końcowych i do nas składa zbiorczy wniosek. 
Na początku startu tego programu była „cisza w eterze”, 
spowodowana zapewne koniecznością przygotowania 
dokumentów programowych przez gminy, gdyż program ten 
daje im dużą dowolność, jeśli idzie o kształt i formę 
dokumentów. Fundusz więc przeprowadził dwa 
dedykowane szkolenia on-line dla gmin w tym zakresie  
i teraz zainteresowanie jest duże. Jako pierwsza złożyła 
wniosek gmina Krapkowice, kolejne 33 gminy są w trakcie 
opracowywania wniosków. Mamy na ten cel 25 mln złotych 
z możliwością zwiększenia do 40 mln złotych. Wysokość 
przyznanej nam kwoty wynika z liczby lokali zasilanych 
paliwami stałymi i ich wpływu na jakość powietrza. Mamy 
takich mieszkań w województwie około 3 proc. Jest to 
oszacowane w odniesieniu do ogólnej liczby lokali 
znajdujących się w tego typu zabudowie na terenie całego 
kraju, ogrzewanych innym ciepłem, niż ciepło systemowe. 
Kwoty dofinansowania, to w zależności od progów – 15, 25  
i 37,5 tysiąca złotych. Natomiast w gminach, które 
przekraczają normy zanieczyszczeń powietrza, te kwoty 
zwiększone są o 5 proc. U nas taką gminą jest Nysa, która 
kwalifikuje się do podwyższonego poziomu dofinansowania. 
W programie „Ciepłe mieszkanie” przewidziano dwa nabory 
– pierwszy do końca tego roku, drugi zostanie ogłoszony  
w przyszłym roku i potrwa także do końca roku 2023. 
-  Co można udoskonalić w ramach dofinansowania? 
-  Przede wszystkim dokonać wymiany źródła ciepła, a jeśli 
ona zostanie zrealizowana, to w dalszej kolejności wymianę 
stolarki okiennej i drzwiowej. Program dopuszcza możliwość 
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podłączenia się do ciepła miejskiego lub sieci gazowej  
i sfinansowania dokumentacji projektowej przedsięwzięcia 
dotyczącej: modernizacji instalacji wewnętrznej co lub cwu, 
wymiany źródła ciepła, wentylacji mechanicznej z odzyskiem 
ciepła, budowy wewnętrznej instalacji gazowej. 
- Beneficjenci narzekają na skomplikowane procedury. 
- Staramy się je minimalizować, dokumentów jest mniej, ale 
to prawda, że jeszcze sporo. Wiele firm wyspecjalizowało się 
w ich wypełnianiu i oferuje pomoc. Poza tym w gminach 
funkcjonują punkty informacyjne, o których już 
wspominałam na wstępie i które udzielają pomocy. Z 56 
gminami mamy podpisane porozumienia, szkolimy ich 
pracowników. Ostatnio mieliśmy trzy szkolenia z „Czystego 
powietrza plus”, wcześniej z „Ciepłego mieszkania”. Dzięki 
tym porozumieniom gminy otrzymują dodatkowe środki na 
prowadzenie punktu. Mogą pokryć wynagrodzenia 
pracownika, wyposażyć stanowisko pracy, zakupić materiały 
biurowe. Niedawno zakończony został ranking gmin, 
przeprowadzony przez Narodowy Fundusz. Oceniano ilość 
wniosków złożonych przez gminy. Brano pod uwagę ich 
stosunek do ilości budynków znajdujących się na terenie 
gminy. I tak na 625 gmin w kraju 31 gmin opolskich 
otrzymało bonus w postaci 26,5 tysiąca złotych. 
 

Jest to forma dodatkowej zachęty dla samorządów. Mogą 
przeznaczyć te pieniądze na swoje potrzeby związane  
z prowadzeniem punktu informacyjnego takich jak – ulotki, 
doposażenie w sprzęt, materiały promocyjne. U nas bryluje 
gmina Kolonowskie, w dalszej kolejności są Chrząstowice, 
Rudniki, Krapkowice, Dobrodzień. 
- Czy są podmioty, które dążą do samowystarczalności 
energetycznej? 
- Wzorcowym przykładem może być kompleks pałacowo-
sanatoryjny w Kamieniu Śląskim.  
Jego szefostwo nie kryje, że bez naszych pożyczek ich 
przedsięwzięcia nie mogłyby być realizowane. Warto też 
przywołać przykład gminy Biała.  
Zaczynali od zera, a teraz ich budynek zbliża się do tzw. 
budynku zeroenergetycznego, co oznacza, że dzięki 
posiadanym instalacjom stał się niemalże 
samowystarczalnym.  
A kwoty zaoszczędzone z tytułu niezakupionej energii 
przeznaczają z naddatkiem na spłatę pożyczki zaciągniętej w 
naszym funduszu. Są też przekonani, że to korzystna forma 
oprocentowania, bo wynosząca do niedawna 2,2 a teraz 2,74 
procent. A ponieważ pożyczki spłacają terminowo mogą 
liczyć na umorzenie do 20 proc. zaciągniętej kwoty. 
  
 

 
 

DOŁĄCZ DO NAS   
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Wysyp farm wiatrowych 
 

Z Piotrem Glombikiem, Powiatowym Inspektorem Nadzoru Budowlanego w Krapkowicach, 

rozmawia Maria Szylska 
 

- Pana koledzy z innych inspek-
toratów narzekają na kłopoty 
kadrowe i trudności z pozyska-
niem do pracy fachowców.  
A jak jest tu, w Krapkowicach? 
- Podobnie. Zatrudniam pięć 
osób, licząc z księgową. Wy-
magania, które stawiamy 
przed potencjalnymi pracow-
nikami są bardzo wysokie – 
bogate doświadczenie zawo-
dowe, posiadane uprawnienia 

budowlane. Ale każdy, kto spełnia te wymogi woli zajmować 
się projektowaniem, bądź samodzielnie pracować bezpo-
średnio na budowie. Stres jest często dużo mniejszy, a moż-
liwości zarobkowe dużo większe. 
- W inspektoratach nadzoru budowlanego powoli wprowa-
dzany jest elektroniczny obieg dokumentów. Jak jesteście 
Państwo do niego przygotowani? 
- Właściwie jesteśmy w trakcie tej operacji. Otrzymujemy już 
z wydziału budownictwa projekty budowlane w cyfrowej 
wersji, ale do innych operacji przygotowujemy się. Pilotażo-
wym inspektoratem ma być powiat opolski-ziemski. Mamy 
obecnie przygotowane jedno stanowisko do pracy. W ra-
mach przyznanego finansowania będziemy sukcesywnie wy-
mieniać sprzęt, by spełnić wszelkie wymagania. Poza tym 
przed nami szkolenia, te na miejscu i przygotowane w formie 
portali przez Główny Inspektorat Nadzoru Budowlanego. 
- W sierpniu aura nie szczędziła Opolszczyźnie mocnych wra-
żeń. Dotknęły Państwa skutki nawałnic? 
- Na szczęście nawałnice ominęły powiat krapkowicki. Odno-
towaliśmy jedno zawalenie budynku w Straduni, ale obiekt  
i tak miał zostać wyburzony. Został więc – jak się okazało – 
rozebrany siłami natury. 

 
 

 
 
- Co charakteryzuje budownictwo powiatu krapkowickiego? 
- Myślę, że dałoby się tu wymienić dwa rodzaje budowli – 
tradycyjne domy jednorodzinne, których sporo na naszym 
terenie powstaje. A my to widzimy wydając pozwolenia na 
użytkowanie. A drugim rodzajem jest budownictwo 
przemysłowe. Powiat, to dziesiątki zakładów – począwszy od 
utytułowanych „Górażdży Cement”, po Zakłady Koksownicze 
w Zdzieszowicach, Zakłady Papiernicze, czy 120 innych 
obiektów wielkopowierzchniowych, czyli liczących powyżej 
2000 mkw. Figurują one w specjalnym rejestrze GINB. 
Wymagają co półrocznej kontroli. W nowo powstających 
halach montowane są maszyny do produkcji, suwnice, 
dźwigi i inne bardzo specjalistyczne urządzenia. A jeśli mowa 
o tym, co nas wyróżnia spośród innych powiatów, to 
wskazałbym hektary farm fotowoltaicznych i piękne 
wiatraki. Wszystkie te urządzenia tworzą system, który ma 
zabezpieczyć potrzeby energetyczne powiatu. 
- Budowy urządzeń fotowoltaicznych nie wymagają 
pozwoleń i zgłoszeń, ale nie wszędzie można je stawiać. 
- To prawda. Wydaliśmy już jeden nakaz rozbiórki, bo 
urządzenia pojawiły się w miejscu, w których plan 
zagospodarowania zabraniał stawiania jakiejkolwiek 
budowli. Podobnie było w Gogolinie, gdzie nakazaliśmy 
rozbiórkę wiaty, choć zgodnie z przepisami taka budowla do 
50 metrów kwadratowych nie wymagała pozwolenia. W tym 
przypadku jednak stanęła na terenie rolnym, gdzie w planie 
był zakaz jakiejkolwiek budowy. 
- Dużo donosów do Państwa spływa? 
- Około dziesięciu miesięcznie. Ich autorzy zwracają uwagę 
na różne kwestie, a to płot sąsiada jest zbyt wysoki, a to 
ściana zbyt blisko granicy działki. Często skarżą się właśnie 
na sąsiedztwo fotowoltaiki. Większość tych skarg nie jest 
zasadna, ale żeby to stwierdzić trzeba pojechać na miejsce  
i sprawdzić. A to absorbuje sporo czasu i energii.    
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Henryk Słaby - człowiek z pasją 
Zaczęło się od Białej Damy 

Maria Szylska  

Kto by pomyślał, że 
niewielka posesja przy 
ulicy księdza Londzina  
w opolskiej Nowej Wsi 
Królewskiej kryje takie 
skarby. W ogródku – 
fragment pomnika 
upamiętniający żołnierzy 
poległych w czasie I wojny 
światowej, w trawie 
historyczne płyty 
chodnikowe z napisami 
nieistniejących już 
wytwórni, duże sprzęty 
gospodarstwa domowego  
i urządzenia elektryczne, tablice z nazwami dawnych 
opolskich ulic. A to dopiero przedsmak tego, co czeka za 
drzwiami pawilonu z napisem „Izba Regionalna”. 
Henryk Słaby z zawodu elektryk, z urodzenia opolanin  
i pasjonat historii Nowej Wsi Królewskiej, w ciągu minionych 
czterdziestu lat zebrał kilkaset najrozmaitszych przedmiotów 
związanych z Opolem, dzielnicą Nowa Wieś Królewska  
i życiem jego mieszkańców. Niegdyś zajmowały cztery 
pomieszczenia w piwnicach Szkoły Podstawowej nr 16  
w Opolu. W każdym eksponaty rozmieszczone były 
tematycznie. Gdy okazało się, że szkole potrzebne są te 
pomieszczenia, pan Henryk dobudował na swojej posesji 
pawilon i tam przeniósł swoją kolekcję.  Czego tu nie ma? 
Historyczne zdjęcia dokumentujące ważne wydarzenia 
rodzinne – komunie, wesela, urodziny, portrety bliskich, 
znajomych, sąsiadów. Często na prośbę zbierającego 
pożyczone na chwilę, by zrobić kopię lub odbitkę. Sporą 
część kolekcji stanowią zdobycze techniki sprzed kilkunastu  
i kilkudziesięciu lat – są stare telewizory (pierwszy polski 
telewizor Wisła), odbiorniki radiowe, magnetofony, 
gramofony, telefony, aparaty fotograficzne, maszyny do 
pisania, konsole, komputery, maszynki do obliczeń oraz 

sprzęty gospodarstw 
naszych babć i dziadków. 
Odnowione, odkurzone, 
w większości sprawne.  
W gablotkach za szkłem 
obejrzeć można 
porcelanowe figurki, 
zabawki, naczynia. Dzieci 
ze szkół i przedszkoli, 
które licznie odwiedzają 
pana Henryka, biorą do 
ręki telefony z tarczą 
numeryczną i pytają: „co 
to jest?”, bębnią po 
klawiaturze starych 

maszyn do pisania, dziwią się, że kiedyś niemowlęta wożono 

w wielkich wiklinowych wózkach. Prawdziwą dumą 
posiadacza Izby Regionalnej są te eksponaty, które wiążą się 
z jego zawodem elektryka. Pokazuje więc dużą kolekcję 
lamp, żarówek, maszyn, silników, przyrządów pomiarowych.  
- Już w szkole podstawowej interesowałem się historią 
Opola, a zwłaszcza Nowej Wsi Królewskiej, w której się 
wychowywałem – mówi pan Henryk. Pierwszy znaleziony  
i odrestaurowany eksponat to wizerunek Białej Damy  
z przedwojennej reklamy proszku do prania Persil, 
znaleziony na dachu 
remontowanego garażu.  
W Izbie zajmuje poczesne 
miejsce, podobnie jak inne 
stare plakaty reklamowe, 
których właściciel ma sporą 
kolekcję.  
Pan Henryk przepracował 
23 lata w Wojewódzkim 
Biurze Komunalnym  
w Opolu, a gdy przestało 
istnieć, założył własną 
działalność gospodarczą. 
Praca w terenie sprzyjała 
rozwijaniu pasji, bo często przy tej okazji odkrywał jakieś 
skarby. Ich właściciele traktowali je jako bezużyteczne 
rzeczy, on widział w nich potencjał. Spędzał wiele godzin, by 
je oczyścić, odnowić, naprawić i wydobyć prawdziwe piękno. 
Nieraz trzeba było przeznaczyć własne oszczędności, by coś 
dokupić i by przedmiot zyskał dawną świetność. 

Najcenniejszym zbiorem  
w kolekcji jest – zdaniem 
pana Henryka – fragment 
pomnika poświęcony 
żołnierzom poległym  
w czasie I wojny światowej.  
- Pomnik stał w parku obok 
kościoła w Nowej Wsi 
Królewskiej i został 
całkowicie rozebrany. 
Jedyny fragment kolumny 

znalazłem  
i wyeksponowałem go na 

swojej posesji – mówi dumny właściciel.  
Pan Henryk od 2003 roku jest członkiem Opolskiej 
Okręgowej  Izby Inżynierów Budownictwa. Chętnie bierze 
udział w organizowanych wyjazdach technicznych, bo jak 
mówi, jest to okazja, by spotkać koleżanki, kolegów  
i zobaczyć coś nowego – ciekawe miejsca, technologie, 
poznać nowych ciekawych i wyjątkowych ludzi. 
Trochę martwi się o dalsze losy swoich zbiorów, ale ostatnio 
młodszy wnuk Dawid (skończył 6 klasę) zaczął przejawiać 
zainteresowanie zbiorami dziadka. - Rośnie mi kierownik 
muzeum – śmieje się pan Henryk. 
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[Zacytuj źródło tutaj.] 

Sprzęty gospodarstwa domowego  

stanowią pokaźną kolekcję 

Pan Henryk demonstruje cięgi Ditza,  

przyrząd do mierzenia natężenia prądu 

Pomnik poległych żołnierzy 

 znalazł miejsce  

w ogrodzie 

Stare radia, aparaty telefoniczne,  

kalkulatory. Czego tu nie ma? 
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Z ruin pod „Parasol” 

Maria Szylska  

Na fotografiach sprzed kilku lat widać ruiny kilkunastu 
budynków. W czasach niemieckich mieściła się tu fabryka 
śmigieł do samolotów, do roku 2007 funkcjonował zakład 
branży metalowej, produkujący elementy małej architektury 
miejskiej oraz oświetlenia ulicznego. Gdy splajtował, 
półtorahektarowy teren mieszczący się niemal w centrum 
Kluczborka uległ dalszej degradacji. 
To odwołanie do dawnych zdjęć jest zasadne, bo dziś po 
ruinach ani śladu. Jest za to pięknie urządzony teren  
z mnóstwem zieleni, siłowniami zewnętrznymi, 
miasteczkiem ruchu drogowego, a w tym otoczeniu dwa 
wspaniale zrekonstruowane budynki – pierwszy ze świetlicą 
środowiskową „Parasol” i kolejny mieszczący Zakład 
Aktywizacji Zawodowej oraz kawiarnię kinową, jako że  
w sąsiedztwie mieści się kino „Bajka”. Inwestycja pod 
oficjalną nazwą „Rewitalizacja Kluczborka poprzez 
podniesienie jakości przestrzeni publicznej oraz 
zapobieganie i przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu” 
zrealizowana została z Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Opolskiego na lata 2004-2020 
(Działanie 10.2 Inwestycje wynikające z Lokalnych Planów 
Rewitalizacji). Jej całkowita wartość to ponad 12 mln złotych. 
Na tę kwotę złożyło się 4,6 mln dofinansowanie z RPO oraz 
kwota 6,8 mln zł z budżetu kluczborskiego samorządu. 

Projekt miał sporo ojców, ponieważ w jego powstaniu brało 
udział około 20 osób, przyszłych użytkowników 
powstających obiektów. To oni szczegółowo określali, co się 
w nich powinno znaleźć, jakie wymogi architektoniczne 
powinny zostać spełnione. Ostatecznie projekt zrealizowała 
opolska pracownia „Delta” Marka i Mirosława Walów. 
Projekt budowlany przygotowała Nina Pieńkowska,  
a wykonawstwa podjęła się firma Jurkowski. Operacja 
rozpoczęła się jesienią 2017 roku i trwała niemal całą zimę, 
do wyburzenia było kilkanaście budynków w kompletnej 
ruinie. W pozostałych dwóch, które miały zostać 
zrekonstruowane, projektanci i budowlańcy starali się 
zachować to, co dało się jeszcze uratować. Mirosław Wala  
z opolskiej „Delty”, która z kluczborskim urzędem współpra- 

-cuje od lat i projektowała m.in. salę gimnastyczną, 
ekumeniczną kaplicę cmentarną, halę z zapleczem, a przede 
wszystkim kino „Bajka”, należące do najnowocześniejszych 
na Opolszczyźnie, ze świetną akustyką, wielofunkcyjną salą, 
zapleczem, zauważa, że w tej gminie powstają 
przedsięwzięcia, które mają na celu autentyczne dobro 
mieszkańców. - Burmistrz, Jarosław Kielar – ocenia Mirosław 
Wala - ma świetną rękę w doborze współpracowników. Na 
każdym etapie realizacji inwestycji to odczuwaliśmy. Gdy 
nieoczekiwanie odkryliśmy podziemne urządzenia pod 
„Frampą”, w ciągu trzech dni zostały one naniesione na 
mapy geodezyjne. W innych urzędach byłoby to 
nieosiągalne. Do Kluczborka zawsze jedziemy z uśmiechem 
na twarzy i przekonaniem, że możemy liczyć tam na 
zrozumienie i szacunek. Inwestycja, choć spora, przebiegała 
sprawnie. W grudniu 2019 roku wykonawca przekazał 
gotowy obiekt użytkownikom, wiosną następnego roku 
rozpoczęło się zagospodarowanie terenu. Gdy odwiedzamy 
teren przy ulicy Pułaskiego w towarzystwie Agnieszki 
Dąbrowskiej, naczelnik Wydziału Funduszy Zewnętrznych  
i Rozwoju Obszarów Wiejskich oraz Andrzeja Arczyńskiego, 
głównego specjalisty w Wydziale Gospodarki Miejskiej UM  
w Kluczborku, obiekty żyją. W Zakładzie Aktywizacji 
Zawodowej zatrudnione są 44 osoby  
z niepełnosprawnościami. Między innymi pani Dorota, 
mama dwójki dzieci, która składa metalowe obejmy. - 
Przychodzi do pracy od grudnia na cztery godziny. Dzięki 
wynagrodzeniu podniósł się jej standard życiowy, a przede 
wszystkim wzrosło poczucie własnej wartości – mówi 
Marzena Olejnik, kierownik ZAZ. Na terenie obiektu działają 
pracownie krawiecka, małego montażu (pracownia 
uniwersalna), poligraficzna, ceramiczna, utrzymania 
porządku. Podopieczni w niej zatrudnieni sprzątają teren, 
koszą trawę, ładują meble. Oprócz pracowni funkcjonują 
gabinety psychologiczny, psychiatryczny, fizjoterapeutyczny, 
doradcy zawodowego. 
Ponieważ obiekt ma około tysiąca metrów kwadratowych 
powierzchni w jego części ulokowała się kawiarnia kinowa, 
nawiązująca wystrojem i atmosferą do pobliskiego kina  
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[Zacytuj źródło tutaj.] 

Fot.: Urząd Miasta w Kluczborku 

Nowa siedziba Zakładu Aktywizacji Zawodowej 

Fot.: Urząd Miasta w Kluczborku 

Teren przed odbudową  
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„Bajka”. Wnętrze oświetlają industrialne lampy, na ścianach 
znaleźć można plakaty filmowe, a za ladą wspaniałe desery. 
Po przeciwnej stronie placu ulokował się dwukondygnacyjny 
„Parasol” czyli świetlica środowiskowa dla dzieci z trudnych 
rodzin. O tym, że była to potrzebna inicjatywa świadczy ilość 
uczestników – pełna sześćdziesiątka (limit) dzieci w wieku od 
6 do 18 lat, którzy pod opieką czterech wychowawców mogą 
spędzić czas od 11.30 do 17.30, odrobić lekcje, zjeść posiłek 
(dzięki życzliwości ludzi, którzy zaopatrują świetlicę).  
W budynku urządzono dwie kuchnie i jadalnie, sale do nauki 
i gier, a także łazienki z prysznicami. Te ostatnie cieszą się 
wielkim powodzeniem. Młodzi ustalają kolejność, kto 
pierwszy skorzysta z kąpieli, bo w domu nie mają takich 
warunków do mycia. - Chcemy pokazać tym młodym 
ludziom, że można żyć lepiej, normalniej, uczymy porządku – 
tłumaczy Andżelika Pacławska, szefowa świetlicy. - Ten 
projekt to dla nas olbrzymia satysfakcja. Po ilości osób, które 
na co dzień z niego korzystają widać, że był potrzebny. Teren 
wypiękniał, został ożywiony pod względem społecznym  
i gospodarczym – mówi Agnieszka Dąbrowska. Realizacja 
inwestycji została też wyróżniona w konkursie „Najlepsza 
przestrzeń publiczna”. PS. Projekt miał oprócz gminy (lidera)  

dwóch partnerów – Rzymskokatolicką Parafię pw. Matki Bo- 
żej Wspomożenia Wiernych (odbudowa kaplicy) oraz 
Spółdzielnię Mieszkaniową „Przyszłość” (zagospodarowanie 
przestrzeni między blokami). 

 
 

Forum Młodych Inżynierów – słoneczna integracja 
Po blisko rocznej przerwie, spowodowanej zawirowaniami 
covidowymi, spotkali się po raz pierwszy w VI kadencji  
OPL OIIB członkowie Forum Młodych Inżynierów. Spotkanie 
odbyło się w Kolonowskiem, w dniach 22-23 lipca br. i miało 
charakter szkoleniowo-integracyjny. Uczestnicy Forum 
rozpoczęli od zwiedzania Zakładu Konstrukcji Stalowych 
firmy KOLB Sp.z o.o. w Kolonowskiem. Następnie udali się do 
położonego w sąsiedztwie ośrodka „Resort po lasem”, gdzie 
zainaugurowała szkolenie Agnieszka Tabaka, nowa 
przewodnicząca Forum Młodych Inżynierów w kadencji 
2022- 2026. Jego temat brzmiał  „W trosce o środowisko”,  
a przygotowała je firma Oksydan Sp. z o.o. Kolejny temat,  
z którym zapoznali się uczestnicy Forum, to 
„Prefabrykowane stropy Vector, jako alternatywa dla innych 
technologii”, przygotowany i zaprezentowany przez firmę 
Stropy Małro Sp. z o.o. W trakcie spotkania zastępca 
przewodniczącego Okręgowej Rady OPL OIIB, Robert 
Respondek, przedstawił informacje związane z bieżącą 
działalnością Izby oraz jej zamierzenia na najbliższe miesiące. 
Jak na spotkanie integracyjne przystało, jego uwieńczeniem 
był wieczorny grill i długie rozmowy kolegów po fachu, 
głównie o realiach funkcjonowania w czasach nieustannych 
zmian prawa. 
 

 

ODWIEDŹ NAS 
www.opl.piib.org.pl 

 

Drugi dzień spotkania rozpoczął się nietypowo, bo spływem 
kajakowym rzeką Mała Panew. Pięć kajaków popłynęło 
pięknym odcinkiem rzeki, nie bez powodu nazwanej Opolską 
Amazonką.  

Na zakończenie uczestnicy Forum wyrażali nadzieję, że 
wreszcie po covidzie, nastaną normalne czasy – stacjonarne 
szkolenia, bezpośrednie spotkania i dyskusje. 

 

Robert Respondek 
 

Zastępca Przewodniczącego Okręgowej Rady OPL OIIB 

Fot.: Urząd Miasta w Kluczborku 

Zagospodarowany teren to dziś zieleń, miasteczko ruchu, siłownia. Długi budynek 

po lewej stronie to siedziba Zakładu Aktywizacji Zawodowej, po prawej widoczny 

„Parasol”. 

http://www.opl.piib.org.pl/
http://www.opl.piib.org.pl



